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Grabski za Langego?
A Uczniowie sądeckiego ,,ekonoma” wybierali nowego patrona
A Najwięcej głosów zyskała kandydatura Władysława Grabskiego

Od sondażu wśród uczniów
rozpoczęłasięprocedurazmia-
ny patrona Zespołu Szkół Eko-
nomicznychwNowym Sączu.
Do urn wrzucono 696 głosów.
475 oddano na Władysława
Grabskiego, 211 na Eugeniusza
Kwiatkowskiego. 10 było nie-
ważnych.

Na pierwszego z kandyda-
tów głosował m.in. Dominik
Wiktorowski z klasy III d Lice-
umEkonomicznego.Wtymro-
ku zdajematurę,więc nadania
szkole nowego patrona może
w jejmurachnie doczekać.

–Gdyzaczynałemnaukępa-
tronem był Oskar Lange, kto
nim będzie potemw zasadzie
niewiele mnie teraz obchodzi
– wyznaje Dominik. Mimo to
spełnił swoją uczniowską po-
winność i krzyżykprzykandy-
dacie postawił.

Z urną po klasach chodziły
Karolina Chlipała i Justyna
Hatlaś. Do głosowania nikogo
nie musiały specjalnie zachę-
cać. Dla młodzieżymożliwość
decydowaniaowyborzepatro-
nabyławystarczającoekscytu-
jąca.Sondażpoprzedziły lekcje
wychowawcze, podczas któ-
rych scharakteryzowano obu
kandydatów. Obaj położyli
szczególne zasługi dla polskiej

gospodarki.WładysławGrabski
był dwukrotnym premierem
RP,ministremskarbuiautorem
reformywalutowej, Eugeniusz
Kwiatkowski ministrem prze-
mysłuihandluwII RP, inicjato-
rem budowy miasta i portu
Gdyni.Jedenznichmazastąpić
OskaraLangego,profesoraeko-
nomii, który okazał się być
współpracownikiem NKWD
i agentem sowieckiegowywia-
duwUSA,działającympodpse-
udonimemFriend.

Patronem„ekonoma”został
w1981r.,awięcciemnymczasie
stanuwojennego.Gloryfikował
systemkomunistycznyiaktyw-
niepromowałpolitykęStalina.

– Niemawątpliwości, że ta-
kapostaćniemożebyćdlamło-
dzieżywzorcemdonaśladowa-
nia–podkreślaGrzegorzSłowik,
nauczycielhistoriiwZSE.–Stąd
potrzebazmianypatrona.

Społeczność „ekonoma”
chciałabywejśćwprzypadają-
cy w 2016 r. jubileusz 90-lecia
istnienia szkoły z patronem,

który nie będzie budził takich
kontrowersji. Postawiono na
ekonomistów odwołując się
do kierunku szkoły.

– Patron powinien być czło-
wiekiem o nieposzlakowanej
opinii – uważa Brygida
Mordarska, uczennica klasy IIe
Technikum Ekonomicznego.
–SkoroLangebudzikontrower-
sje, to trzebawybrać kogoś in-
nego.

Żadnychwątpliwości,żena-
leży to zrobić niema drMarek
Korkućzkrakowskiegooddzia-
łu Instytutu Pamięci Narodo-
wej.

– Oskar Lange nie powinien
być patronem jakichkolwiek
miejscpublicznych–przekonu-
jeKorkuć.–Zwłaszczażeglory-
fikacjaczołowychdziałaczyko-
munistycznych jest sprzeczna
zKonstytucjąRP.

Zmiana patrona nie nastąpi
jednakszybko.Kolejnymiesiąc
zabierze sondaż wśród rodzi-
ców uczniów, a potem także
pracowników ,,ekonoma:”,

łączniezadministracją.Rodzi-
ce wypowiedzą swoją opinię
na temat patrona podczaswy-
wiadówek zaplanowanych
na kwiecień.

Nauczyciele i inni pracow-
nicy ,,ekonoma” prawdopo-
dobnie w trakcie obrad rady
pedagogicznej. Gdywszystkie
głosy zostaną policzone, dy-
rekcja szkoływystąpi doRady
Miasta Nowego Sącza z wnio-
skiem o zgodę na zmianę pa-
trona.

Dodajmy, że w Polsce jest
jeszcze kilkanaście szkół, któ-
rympatronujekomunistyczny
agent i ekonomista. Jedną
z nich jest ZSEwWodzisławiu
Śląskim. Portret Langego wisi
tamod 50 lat.

– Doszły nas już słuchy, że
nie był krystaliczną postacią
–przyznajewicedyrektorka tej
szkoły Aleksandra Musiał.
– Dlatego rozważamy zmianę
patrona, tak jak to teraz robi
Nowy Sącz.a

ą

bWklasie IIc TechnikumEkonomicznego głosowałmiędzy innymi Tomasz Baran (na zdjęciu)
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NowySącz

PawełSzeliga
p.szeliga@gk.pl

KRYNICA-ZDRÓJ

Koncerty ikabarety
odniosłysukces
Prawie 27-tysięcznąpublicz-
ność zgromadził cykl imprez
organizowanychprzezUzdro-
wiskoKrynica-ŻegiestówwPi-
jalniGłównejwKrynicy.Tłu-
myuczestnikówmiałyokazję
wysłuchać i zobaczyć znanych
polskichmuzyków ikabare-
ciarzy. Pocyklu„KrynicaŹród-
łemKultury” spółka zapowia-
dakolejneeventy, choćna ra-
zie to tajemnica. (ALF)

Wskrócie

Lange jest
patronem

,,ekonoma”od 1981
roku.Okazał się

sowieckimagentem

Stawiarski: Duże gminy
powinny dostać więcej

–GminaChełmiectonajludniej-
szagminawiejskawPolsce,któ-
ra liczy obecnie 27,5 tysiąca
mieszkańców. Powinniśmy
otrzymywać większe dotacje
z ProgramuRozwojuObszarów
Wiejskich–uważawójtBernard
Stawiarski.

Swoimzdaniempostanowił
podzielić się z Markiem Sa-
wickim, ministrem rolnictwa
irozwojuwsi,którytojestodpo-
wiedzialny za podział środków
wramachPROW.

Wpełnikorzystają
Gmina Chełmiec ze środków
przeznaczonych na lata 2007-
2015 czerpała pełnymi garścia-
mi. Łącznie na inwestycje
z PROW-u przeznaczyła aż 15
mlnzł.

–Mogliśmywybudowaćno-
we place zabaw, sale gimna-
styczne, odnowić i wyposażyć
wiejskieświetlice,wybudować
oświetlenie inoweboiskaspor-
towe oraz skanalizować i zwo-
dociągowaćczęśćgminy,która
znajduje się poza aglomeracją
–wyliczaBernardStawiarski. –
Cieszyła nas każda złotówka,
którą pozyskaliśmy, bo inwe-
stowaliśmywzadania,których
oczekiwalimieszkańcy–doda-
je.

Władze Chełmca oraz pra-
cownicygminyprzygotowywa-
lisięjużdokolejnegookresupro-
gramowania, czyli na lata 2014-
2020. Niedawno Sejm przyjął
ustawęwdrażającąnowyPROW
idającąsamorządommożliwość
pozyskaniado3mlnzłnadrogi
lokalne, do 2 mln zł na infra-

strukturęwodno-ściekową,do1
mlnzłnatargowiskaorazdo0,5
mln zł na obiekty zabytkowe
ikulturalne.

Każdemupotylesamo
Rząduznał jednak, że samorzą-
dy, bez względu na wielkość,
mogąsięstaraćotakąsamąwy-
sokośćdotacji.

–WPolscesągminywiejskie
nieprzekraczające dwóch tysię-
cymieszkańców, które nawet
w10procentachniewykorzysta-
ły dostępnego limitu. Zwyczaj-
nieniestać ichnawkładwłasny
– zaznacza Bernard Stawiarski.
–Dlategouważam,żepodział li-
mituśrodkównajednostkętery-
torialną, bez brania poduwagę
liczbymieszkańcówgminy, jest
krzywdzący.Niemożnaporów-
nywaćdużej jednostkizmałym
samorządem–przekonuje.

Dlatego też wójt Chełmca
zdecydował się zwrócić domi-
nistrarolnictwa,odpowiedzial-
negozawdrażaniePROWzpro-
pozycją zwiększenia limitów.
Zdaniem Stawiarskiego gminy
do10tys.mieszkańcówpowin-
nykorzystać zdofinansowania
naobecnympoziomie.Te, któ-
re zamieszkuje od 10do 20 tys.
osóbmogłyby limitmieć o po-
łowęwyższy. Natomiast takie
jak Chełmiec, czyli powyżej 20
tys. mieszkańców zwiększony
ostoprocent.

– Taka zmiana korzystnie
wpłynie na tempowydawania
środków – argumentuje wójt
Stawiarski. –My sami jesteśmy
wstaniewykorzystaćkilkukrot-
niewyższedotacje.a
ą

Chełmiec

AlicjaFałek
a.falek@gk.pl

BernardStawiarskizwróciłsię
doministrarolnictwazprośbą
ozmianępodziałuśrodków
naobszarywiejskie.Według
wójta jestonniesprawiedliwy.

Bernard Stawiarski:
Niemożna stawiać

nas na równi
z gminą, którama

2 tys.mieszkańców

REKLAMA 034960269

REKLAMA 005014768

REKLAMA 004954709

AUTOGAZ
sekwencja od 1 999 zł!!!

Nowy Sącz
ul. Papieska 11a

tel./fax 18 440 46 15

Gołkowice Dolne
181

tel./fax 18 440 75 74

Nowa Wieś 203
(pod Krynicą-Zdrój)
tel./fax 18 440 05 51

www.autoszewczyk.pl

REKLAMA 074563380

19,99 zł
za 4 godziny 

jazdy

Do końca sezonu w godzinach 17 – 21 
płacisz 50% za karnet

WIECZORNA 
PROMOCJA 
w Rytrze!

REKLAMA 004423626

�telewizorów �lodówek
�komputerów  

�całe RTV i AGD

ALU-MET hurtowe ceny, transport!

Nowy Sącz, ul. Zielona 49
Teren RHSP, Zapraszamy!
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SKUP ZŁOMU


